
 

12. august 2011 EM2011/135

Jeg fremsætter hermed følgende beslutningsforslag i henhold til § 33 i forretningsordenen for 
Inatsisartut:

Forslag  til  Inatsisartutbeslutning  om,  at  Naalakkersuisut  pålægges  at  anmode 
Justitsministeren  om,  at  fremsætte  forslag  til  ændring  af  §  21  i  Kriminalloven  for 
Grønland  således,  at  det  klart  fremgår,  at  sager  vedrørende  seksuelt  misbrug af  børn 
aldrig vil kunne afvises med argumentet om, at der er for lang tid siden, at overgrebet er  
blevet begået. 
(Medlem af Inatsisartut Astrid Fleischer Rex, Demokraterne)

Begrundelse
§ 21, stk. 1, nr. 2 i Kriminalloven for Grønland har følgende ordlyd:
”Påtale finder ikke sted, når der er forløbet så lang tid, efter at en lovovertrædelse er begået, at  
forudsætningerne for at  iværksætte  foranstaltninger  efter  denne lovs  tredje  del  ikke  længere  
skønnes at være til stede”

En lovovertrædelse kan således forældes, men ikke på noget bestemt, i loven, fastsat tidspunkt.

For  Demokraterne  er  det  vigtigt,  at  det  i  Kriminalloven  for  Grønland  fastslås,  at  sager  om 
seksuelt  misbrug  af  børn  aldrig  på  nogen  måde  kan  blive  forældet.  Der  findes  ingen 
undskyldning for at begå et seksuelt overgreb på et barn og derfor skal der heller  ikke være 
nogen mulighed for at undgå straf.

Det er Demokraternes opfattelse, at den nuværende ordlyd i § 21, stk. 1, nr. 2 i Kriminalloven for 
Grønland KAN betyde,  at  borgere der har krænket et  barn seksuelt  kan slippe for straf. Det 
mener vi er meget forkert. 

Det skyldes ikke mindst, at vi her i landet har haft store problemer med seksuelt misbrug af børn. 
Lad mig komme med nogle eksempler på dokumentation herfor:
I september 2006 udkom rapporten ”Unges trivsel i Grønland 2004”. Heri viser en undersøgelse 
blandt grønlandske unge, at 28 % af pigerne og 9 % af drengene har været udsat for seksuelle 
overgreb. Det dokumenterer tydeligt, at problemet er stort, og forbrydelserne mange. 

Den  11.  januar  2007 blev  følgende  undersøgelse  foretaget:  Undersøgelse  af  forekomsten  af 
sexuel misbrug og -krænkelse blandt Qeqertarsuaq's grønlansksprogede borgere. Den viste, at 
hvis alle grønlandsksprogede borgere i Qeqertarsuaq blev samlet i en gruppe med aldrene ti år og 
derover,  så  ville  to  ud  af  fem borgere  være  misbrugt  eller  krænket.  Bruger  vi  disse  tal  på 
Grønlands befolkning, så svarer det til, at omkring 20.000 kvinder og mænd over 10 år har været 
udsat for seksuelt misbrug eller seksuelle krænkelser. Også dette dokumenterer, at problemet er 
stort.

Af Kriminalstatistikken for 2009 fremgår det, at antallet af dømte for kønslig omgang med børn 
er ret stabilt. Fra 2000 til 2009 ligger antallet af dømte i hele perioden på mellem 23 (2005) og 
48 (2001). I 2009 var antallet af dømte 32.
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Dette er en sag, der længe har optaget Demokraterne. Tilbage i 2008 stillede jeg et lignende 
forslag, der desværre aldrig blev færdigbehandlet på grund af valgudskrivelsen i foråret 2009. 
Daværende formand for  Naalakkersuisut  Hans Enoksen (Siumut)  sagde dog følgende ved 1. 
behandlingen af forslaget: (Jeg citerer)

” Forbrydelser mod børn er noget vi alle tager stærkt afstand fra. Det gælder uanset, om det  
drejer sig om seksuelt misbrug, vold eller anden form for forbrydelser. Seksuelt misbrug af børn  
vækker dog særlig afsky og fortvivlelse samt medfølelse hos os alle. 

Vi  ønsker derfor også,  at  personer,  som begår seksuelle  forbrydelser  mod børn, skal  kunne  
retsforfølges, selv om der er gået flere år efter, at forbrydelserne er begået. 

Det skal ikke være sådan, at forbrydere kan slippe for retsforfølgelse, som følge af, at offeret har  
stået i et afhængighedsforhold til den voksne, og derfor ikke har været i stand til at skaffe hjælp  
hos andre voksne for at få forholdet bragt til ophør og forbrydelserne anmeldt til politiet.” 
(Citat slut)

Det er kloge ord fra den daværende formand for Naalakkersuisut, som jeg takker for og tilslutter  
mig fuldt ud.

I  år  (2011)  har  jeg  forsøgt  at  følge  op  på  sagen  med  spørgsmål  til  Naalakkersuisut. 
Naalakkersuisut har således den 6. maj 2011 svaret, at man ikke af egen drift har taget kontakt til 
den danske justitsminister vedrørende dette spørgsmål. Mine opfølgende spørgsmål til dette blev 
sendt til Naalakkersuisut den 18. maj 2011, men var i skrivende stund (1. august 2011) endnu 
ikke blevet besvaret.

Dette er baggrunden for at stille dette forslag.

De økonomiske og administrative konsekvenser for det offentlige.
Forslaget har ingen økonomiske og administrative konsekvenser for det offentlige.

De økonomiske og administrative konsekvenser for det private erhvervsliv.
Forslaget har ingen økonomiske og administrative konsekvenser for det private erhvervsliv.

De økonomiske og administrative konsekvenser for borgerne.
Forslaget  har  ingen  direkte  økonomiske  og  administrative  konsekvenser  for  borgerne.  For 
borgere der for år tilbage har begået et seksuelt overgreb, har forslaget den konsekvens, at deres 
forbrydelse aldrig bliver forældet.  For borgere, der er blevet udsat for et  seksuelt  overgreb i 
barndommen har forslaget den konsekvens, at de aldrig vil få afvist deres anmeldelse med den 
begrundelse, at der er gået for lang tid siden overgrebet.

Med disse ord ser jeg frem til at høre Naalakkersuisuts svarnotat samt indlæggene fra de øvrige 
partier.
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